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WNUMERZE:
Gospodarka odpadami

Od kilkunastu lat mówi się o 
odpadach i o problemie ich odpo
wiedniego segregowania. Od kilku 
lat wszystkie samorządy opracowa
ły tzw. Plan gospodarki odpadami. 
Samorząd Gminy Nowe Miasto 
n/Wartą taki plan miał opracowany 
już w 2004 r. i 28.06.2004 r. na XIX 
Sesji Rady Gminy uchwałą nr 113 
przyjęto Program Ochrony Środo
wiska wraz z Planem Gospodarki 
Odpadami dla Gminy Nowe Miasto 
n/Wartą.

czytaj więcej na stronie 3

N ajw iększe zadanie
Są sprawy, do których się wraca. 

Są też tematy i zadania, o których 
wystarczy raz czy dwa wspomnieć.
0  rozbudowie szkoły ponadgim
nazjalnej w N owym  M ieście 
n/Wartą piszemy już od kilku lat
1 z pewnością napiszemy jeszcze 
nie raz.

czytaj więcej na stronie 4
R ocznica Pow stania

Powstanie Wielkopolskie, którego 
90 - tą rocznicę wybuchu obchodzić 
będziemy 27 grudnia 2008 r., to 
jedyne w historii Polski zwycięskie 
powstanie. W przeddzień (26.12.) do 
Poznania przyjechał wielki kompozy
tor i-pianista Ignacy Jan Paderewski, 
który zatrzymał się w hotelu Bazar. 
Jego płomienne wystąpienie z balkonu 
hotelu skierowane do Poznaniaków 
i Wielkopolan, a dotyczące wolnej 
Polski, spowodowało zamieszki w 
mieście

czytaj więcej na stronie 6

Kolejny raz, także i w tym roku...
Nie zdaliśmy egzaminu z historii, a tym bardziej z patriotyzmu. 

A okazja ku temu była nieprzypadkowa. 11 Listopada 2008 r. obcho
dziliśmy okrągłą, bo 90 - tą rocznicę Odzyskania Niepodległości, 
a flag narodowych na naszych budynkach było niewiele. Chorągiew 
zawsze jednoczyła Polaków w czasie zagrożenia, a kiedy jesteśmy 
wolni to jakbyśmy się tej flagi wstydzili. A przecież biel naszej flagi 
to czystość, a czerwień to waleczność. W grudniu 2008 r. (27.12.) ob
chodzić będziemy 90 - tą  rocznicę Wybuchu Powstania Wielkopolskie
go - może wtedy zmobilizujmy się i pokażmy wszystkim, że stać nas 
na okazanie patriotyzmu - niech w tym dniu zawisną narodowe flagi.

Redakcja

11 listopada -  Narodowe Święto Niepodległości
11 listopada 1918 roku jest to data odzyskania przez Polskę 

niepodległości. Tego dnia nie tylko oficjalnie skończyła się dla Po
laków I wojna światowa, ale i 123-letni okres niewoli. W 1795 roku 
bowiem trzy państwa zaborcze dokonały III rozbioru Polski i od tego 
czasu przez ponad wiek naszej ojczyzny nie było na mapie Europy.

czytaj więcej na stronie  7
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WSROD 
KSIĄŻEK
Nowości Biblioteki 
Publicznej Gminy 
Nowe Miasto
LITERATURA MŁODZIEŻOWA 
„Papa/ki” -  Lauren Myracle to do
skonała opow ieść o szalonym  trio, 
A ngelí, M adzie i Zoe, które musi 
zmagać się z masą codziennych pro
blemów: chłopakami, chodzeniem do 
liceum, uczuciami, a także rodzicami. 
Historię dziewczyn poznacie dzięki 
wiadomościom, które wym ieniają za 
pośrednictwem  kom unikatora inter
netowego.
Wydawnictwo Nasza Księgarnia

„Pierwsza noc pod gołym niebem” -  
Agaty Mańczak. Bazyl i Inka przypad
kowo spotykają się w  dworcowej ka
wiarni. Obydwoje mieli ostatnio sporo 
problemów, od których postanowili 
uciec. Niefortunne zdarzenie sprawia, 
że  wyruszają razem w podróż. 
Wydawnictwo Nasza Księgarnia

„D ziki szczaw ” -  A gn ieszk i G il. 
Piętnastoletnia Ł ucja wraz z m atką 
przyjeżdża na wakacje do maleńkiej 
wioski. Tu spotyka Mirka, m iejsco
wego chłopaka, który właśnie dostał 
się do technikum . Jak rozw inie się 
znajom ość dziew czyny z m iasta i 
chłopaka ze wsi?
Wydawnictwo Telbit

„Pozwól m i odejść” -  L aurenne 
McDaniel. Natan spotyka Lisę, kiedy 
zaczyna uczęszczać ostatni rok do 
zw ykłego  liceum . D ziew czyna na 
motocyklu jes t indywidualistką i nie 
przejm uje się tym, co m yślą o niej 
inni. Oboje spędzają ze sobą coraz 
więcej czasu, ale dziewczyna skrywa 
w sobie tajem nicę, która może ich 
rozdzielić.
W ydawnictwo Lucky

POW IEŚĆ OBYCZAJOWA 
„Bungalownumer 2 ”-  Daniele Steel 
to h isto ria  zw ykłe j kobiety, żony, 
matki i gospodyni domowej, ale też 
pisarki - amatorki. Czy kilka miesięcy 
spędzonych w Beverly Hills zmieni jej 
życie i j ą  samą?
Wydawnictwo Świat Książki

„Płonąłogień twoich oczu...  ’’-T rący  
Chevalier to romans historyczny osnu
ty wokół wydarzeń z życia wielkiego 
angielskiego poety Williama Blake’a. 
To on staje się duchowym przywódcą 
trójki młodych ludzi, którzy s ą  nim 
zafascynowani.
Wydawnictwo Albatros

„Szkoda, ie Cię tu nie m a” '-  Mike 
Gayle. Po dziesięciu latach szczęśli
wego zw iązku Charciego opuszcza 
ukochana dziewczyna. Zostawia po 
sobie pustkę nie tylko' w sercu męż
czyzny, ale rów nież w mieszkaniu,

z którego zabiera każdy mebel i dro
biazg, jaki kupiła podczas dziesięciu 
wspólnie spędzonych lat. 
Wydawnictwo Sonia Draga

„Urania” -  J.M .G . le C lezio  to 
powieść - bajka o utopii stworzonej 
w dw u d z iesty m  w ieku  na w zór 
dawnych społeczności Mezoamery- 
ki. Na obrzeżach świata duchowej 
m izerii, zysku i wyzysku istnieje 
kra ina C am pos, do lina ostatnich 
wolnych ludzi.
Literacka Nagroda Nobla 2008 
Państwowy Instytut Wydawniczy

POW IEŚCI SENSACYJNO-KRY- 
M łNALNE
„Ogród tajemnic” -  Marka M ile
sa. Piękna, stara toskańska willa, 
tajemniczy ogród, dwa zagadkowe 
morderstwa -  jedno  z  szesnastego, 
drugie z dwudziestego wieku -  oraz 
arystokratyczna rodzina o pełnej 
sekretów przeszłości spotykąjąsię w 
tej intrygującej historii powojennych 
Włoch.
Wydawnictwo Rzeczpospolita SA

„Córka aborcjonistki” -  Elizabeth 
Hyde to świetnie napisana powieść 
łącząca elementy klasycznego kry
minału z debatą na tem at aborcji. 
N a dw a tygodnie przed świętami 
Bożego Narodzenia Frank znajduje 
ciało żony w przydomowym basenie. 
C zy był to nieszczęśliwy wypadek 
czy morderstwo specjalizującej się 
w przerywaniu ciąży lekarki? 
Wydawnictwo Sonia Draga

„Tajemnica alchemika” -  Scotta 
Mariani. Nowe zlecenie detektywa 
B en jam ina  H o p e ’a od początku  
zdawało się nieco dziwne. Wnuczka 
jego  klienta, dziewięcioletnia Ruth, 
jes t chora na raka. Może j ą  uratować 
tylko eliksir życia, stworzony przez 
alchem ika Fulcanellego. Ale przy
jęc ie  zlecenia to dopiero początek 
skomplikowanej intrygi... 
W ydaw nictw o L iterackie M UZA 
SA
„W pajęczynie kłamstw” -  Lindy 
Laer Miller. W słońcu Arizony para 
ekskochanków łączy siły, by schwy
tać zabójcę... i rozpala namiętność, 
która nigdy nie wygasła. 
W ydawnictwo Lucky

L IT E R A T U R A  P O P U L A R N O 
NAUKOWA
„Odnawialne źródła energii i  po
jazdy proekologiczne” Grażyny 
Jastrzębskiej. Rozwojowi cywilizacji 
tow arzyszy stale  zw iększanie się 
zapo trzebow an ia  na energ ię. Jej 
pozyskiwanie ze źródeł konwencjo

nalnych wiąże się jednak z degradacją 
śro d o w isk a . N akazem  ch w ili jest 
w prow adzenie środków  zaradczych 
obejm ujących zarówno oszczędzanie 
energii, ja k  i zastępowanie je j trady
cyjnych nośników, które są  na wyczer
paniu, innymi.
Wydawnictwo Naukowo-Techniczne

„Europa od kuchni” - pod redakcją 
Joanny Pawełczak. Znani z telewizyj
nego programu „Europa da się lubić”

prezentują przepisy swoich regional
nych kuchni.
Wydawnictwo Otwarte

„Jak wyglądać sexy” - Bradley Bayou. 
Poradnik dla kobiet o nietypowych 
figurach, który pokazuje ja k  można 
przy pomocy dobrze dobranego ubiom 
zatuszować pewne niedoskonałości a 
wyeksponować to co najładniejsze w
wyglądzie.

oprac. Maria Tomczak

Międzynarodowy Dzień Pluszowego 
Misia

ZS w Klęce - Pani Ania załatwiła 
czek - 5.500 zł od WBK!

Historia pluszowego misia zaczyna 
się w 1902 roku, kiedy to ówczesny 
prezydent Stanów Zjednoczonych, The
odore Roosevelt, będąc na polowaniu, 
sprzeciwił się zabiciu młodego niedź
wiadka. Świadkiem fego wydarzenia 
był Clifford Berryman, który uwiecznił 
tę historię na rysunku. Rysunek ukazał 
się w waszyngtońskiej gazecie, gdzie 
u jrz a ł  go  M o rris  
M ich to n , w ła śc i
c ie l sk lep u  z z a 
bawkami. Michton 
w padł na pom ysł, 
aby wykonać kilka 
zabaw ek przedsta
w iających  m isia  i 
zo b a cz y ć, ja k  się 
będą sprzedaw ały.
I jak  można się do
m yślać, p luszow e 
misie sprzedaw ały 
się znakomicie. Pro
ducent zw rócił się 
z prośbą do prezy
denta o  zezwolenie 
nadania misiom imienia Teddy i lak się 
je  nazywa do tej pory. I od stu lat misie 
towarzyszą dzieciom na całym świecie, 
dodają im otuchy, pocieszają, łagodzą 
lęk przed samotnością.

Biblioteka z okazji Dnia Pluszowe
go Misia zaprosiła dzieci z przedszkola 
Stokrotka na spo tkan ie. W cześniej

dziec i p rz y n io sły  sw oje u lub ione 
misie, które czekały w bibliotece na 
ten wspaniały dzień. Każde z dzieci 
p rzedstaw iło  sw ojego  u lubieńca i 
opowiedziało w jaki sposób miś do 
nich trafił. Tłem muzycznym wspólnej 
zabaw y była piosenka z dobranocki
o misiu Uszatku. Dzieci z m isiam i 
odbyły w rytm muzyki podróż nad

morze. Zabawa była wyśmienita. Na 
zakończenie dzieci wysłuchały wiersza 
pt.: Naprawiamy misia. Wspólna zaba
wa z  ulubioną przytulaną zakończyła 
się wystawą książek o misiach. Dzieci 
z zainteresowaniem przeglądały ksią
żeczki, których głównym bohaterem 
był MIŚ.
__________________Krystyna M uzolf

D zie c ię c y  B ank U śm iechów  
znów zawitał do naszej szkoły! 
Było to możliwe dzięki zaanga
żowaniu pani 
Ani, która co 
roku stara się
o pieniądze, 
przeznacza
ne potem dla 
dzieci z rodzin
o trudnej sytu
acji material
nej. W okre
sie zimowym 
nie zabraknie 
uczniom cie
płych ubrań!
Dziękujemy

dyrektorowi BZ WBK, który 
gościł w naszej szkole!
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Nowe Miasto

Gospodarka odpadami
Od kilkunastu lat mówi się o odpadach i o problemie ich odpowiedniego segregowania. Od kilku lat wszystkie samorządy 

opracowały tzw. Plan gospodarki odpadami. Samorząd Gminy Nowe Miasto n/Wartą taki plan miał opracowany już w 2004r. 
i 28.06.2004 r. na XIX Sesji Rady Gminy uchwałą nr 113 przyjęto Program Ochrony Środowiska wraz z Planem Gospodarki 
Odpadami dla Gminy Nowe Miasto n/Wartą.

Uchwałę tę przyjęto na podsta
wie art. 18 ust. 2 pkt. 15 ustawy 
z dnia 8.03.1990 o Samorzą
dzie Gminnym (Dz. U. z 2001 r. 
Nr 142 poz. 1591 z poż. zm.) oraz 
art. 17 i 18 ustawy z dnia 27 kwiet
nia 2001 r. Prawo Ochrony Śro
dowiska (Dz. U. Nr 62 poz. 628 
z poż. zm.). 28.08.2008 r. nasz sa
morząd przyjął uchwałę w sprawie 
powierzenia Gminie Jarocin zada
nia publicznego: Zorganizowanie 
i nadzór nad funkcjonowaniem 
systemu gospodarki odpadami 
i osadami ściekowymi dla gmin 
objętych POROZUMIENIEM  
wraz z budową Zakładu Zago
spodarowania Odpadów Jaro
cin z siedzibą w Witaszyczkach 
z ewentualnymi punktami przeła
dunkowymi. Porozumienie mię
dzygminne podpisały też wszyst
kie samorządy powiatu średzkiego 
i gmina Kórnik na temat: System 
gospodarki odpadami komunalny
mi dla gmin objętych POROZU
MIENIEM wraz z budową stacji 
przeładunkowej Środa Wlkp.

7 października 2008 r. sie
demnaście wielkopolskich gmin 
podpisało porozumienie śmiecio
we w jarocińskim Hotelu Jarota, 
a Jarocin stał się centrum gospo
darki odpadami dla prawie 200 
tys. osób. Porozumienie podpisały 
gminy: Jarocin, Jaraczewo, Kotlin, 
Nowe Miasto, Żerków, Krzykosy,

Czermin, Gizałki, Dobrzyca, 
Chocz, Borek Wlkp., Zaniemyśl, 
Książ Wlkp., Środa Wlkp., Piaski, 
Kórnik i Dominowo. Na spotkaniu 
tym stwierdzono, że Witaszyczki 
to dobra lokalizacja, a z dotych
czasowych dostarczanych odpa
dów blisko 30% zostaje ponownie 
wykorzystane i odzyskane. To 
jest dużo, zważywszy, że w skali 
kraju dotychczas odzyskiwano 
około 5%.

Wójt Aleksander Podemski 
stwierdził, że wysypisko w naszej 
gminie z końcem 2008 r. zostanie 
zamknięte. Oczywiście nie jest 
powiedziane, że śmieci trafiają
ce do Jarocina będą najtańsze. 
Przyszłość wykaże trafność tego 
porozumienia. Czasy, kiedy na 
wysypiska lokalne można było 
wozić wszystko, minęły. Jak mó
wił Wój t, j esteśmy j edyną gminą, 
która do tej pory nie egzekwowała 
w sposób stanowczy obowiązku 
śmieciowego.

Gminy sąsiadujące np. Znie- 
myśl, Jaraczewo mąjąponad 50% 
zawartych umów z mieszkańcami, 
a na osoby oporne w tym zakresie 
nakłada się sankcje finansowe. 
Uzgodniono z sołtysami, że do 
końca listopada 2008 r. przepro
wadzona zostanie masowa akcja 
podpisywania umów. Należy 
dodać, że nie ma prawnej możli
wości, aby każdy w swoim zakre

sie dostarczał śmieci na gminne 
wysypisko. Na nasze wysypisko 
w Elżbietowie trafiały też śmieci 
z innych gmin, często niebez
pieczne dla środowiska, stąd nie 
można dopuścić do dalszego nie
kontrolowanego ich dopływu. 
Gmina podjęła decyzję, że z dn.
01.01.2009 r. nie będą też przyj
mowane śmieci od firm zajmują
cych się ich odbiorem, o czym te 
firmy zostały zawiadomione. Nie 
będą też przyjmowane śmieci od 
prywatnych właścicieli nierucho
mości.

Również z początkiem 2009r. 
zostaną zlikwidowane kosze do 
gromadzenia śmieci w poszcze
gólnych miejscowościach, gdyż 
gromadzone w nich odpady są 
w zaledwie 20% zdatne do od
zyskania i koszt ich pozyskania 
jest zbyt duży, aby ktokolwiek 
chciałby się tym zająć.

Po 01.01.2009 r. każdy wła
ściciel nieruchomości otrzyma 
komplet worków do selektywnej 
zbiórki odpadów. Odpady będą 
odbierane za darmo od miesz
kańców. Śmieci to najbardziej 
palący obecnie temat - stwierdził 
gospodarz gminy - Alekasaner 
Podemski - i od nas zależy czy 
będziemy mieszkać w czystej 
gminie. Tylko współdziałanie 
gminy, sołtysów, samych miesz
kańców oraz firm operujących

na rynku może przynieść spo
dziewane efekty. Do każdego 
mieszkańca gminy powinna być 
dostarczona informacja jakie firmy 
i jakie koszty będą za opróżnienie 
pojemników 120 litrowych.

1. REMONDIS SANITECH 
Poznań o/Kościan
tel. 065 5122986
2. ARTUR ZYS Swarzędz 
tel. 061 2851991
3. ZHU EKO - SKÓRTEX 
Tomice tel. 061 7411252
4. ZGO JAROCIN 
tel. 062 7472456

Koszty pojemnika kształtują się od
11,68 do 15,00 zł.

W udzielonym wywiadzie 
Wójt mocno akcentował, aby 
całe społeczeństwo w gminie 
zaangażowało się w tę bardzo 
ważną sprawę, stwierdzając, że 
nie da się zorganizować systemu 
gospodarowania odpadami tanio, 
a droga wybrana przez samorządy 
jest na dzisiaj najwłaściwsza. Ko
lejne informacje przekazane dla 
mieszkańców gminy przez Urząd 
Gminy będą w ciągu miesiąca - 
poinformował Wójt Aleksander 
Podemski.

Czesław Jarecki

Klęka - Nowe Miasto
Reforma oświatowa

Od pewnego czasu bardzo dużo mówi się o zmianach w oświacie. Wielu nauczycieli uważa, że przydałaby się w oświacie 
jakaś kontynuacja. Kilka lat temu powstały gimnazja i szkoły podstawowe kl. 1 -  VI.

Obecnie mówi się, że od
1.09.2009 r. do kl. 1 szkoły pod
stawowej powinny iść także 
dzieci urodzone w okresie 1.01-
30.04.2003 r., tzn. sześciolatki. 
Od 1.09.2010 r. do kl. I poszły
by dzieci urodzone od 1.05-
31.12.2003 r. i sześciolatki uro
dzone 1.01-31.08.2004 r. Trzeci 
etap zakończenia tego okresu 
przejściowego: od 1.09.2011 r. 
do kl. I poszłyby wszystkie sze
ściolatki. Obecnie w pierwszych 
klasach na terenie naszej gminy 
uczy się około 100 dzieci, w roku 
przyszłym siedmiolatków będzie 
105, a sześciolatków 107. Gdyby

statystycznie 1/3 poszła do klasy 
pierwszej, to pierwszaków w 
roku szkolnym 2009/2010 było
by około 140.

Czy sześciolatki pójdą do 
klasy pierwszej? Zdania są po
dzielone. Dyrektor szkoły w Klę
ce - Róża Doerffer - Jambor - w 
czasie wyjazdowego posiedzenia 
Radnych z Komisji Oświaty, 
informowała, że właśnie jest w 
zespole, który przygotowuje tę 
reformę. Potwierdziła, że jest to 
dobry moment dla dziecka, aby 
rozpocząć edukację, a jej szkoła 
jest przygotowana na wejście 
reformy. Dwa lata wcześniej w

Klęce wprowadzono oddziały 
zerówkowe, stąd przygotowane 
pomieszczenia. Dyrektor twier
dzi, że utworzyłaby dwie klasy 
pierwsze: jedną z siedmiolat
ków, drugą z sześciolatków. 
Potrzebne jednak jest doposa
żenie w pomoce dydaktyczne 
niezbędne w pierwszej klasie 
(zabawki edukacyjne). Pod
stawa programowa zakłada, że 
dzieci uczące się w pierwszej 
klasie, pierwszy semestr odby
wałyby z zajęć pomagających 
eliminować wszystkie deficyty. 
Dyrektor Róża Doerffer - Jam
bor uważa, że żadnej reformy

w oświacie nie należy odkładać. 
Wchodzimy w niż demograficzny 
i to najkorzystniejszy moment 
pod względem ekonomicznym. 
Poza tym „uciekają” dzieci z 
gimnazjum i doszłoby do tego, 
że trzeba by było zwolnić ilość 
zatrudnionych nauczycieli, bo 
znikną oddziały. Za 10 - 15 lat 
najwięcej ludzi urodzonych w 
latach 50 - tych będzie odchodziło 
na emeryturę. Im później dzieci 
będą kształcone, tym później 
wejdą na rynek pracy .

Czesław Jarecki
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Największe zadanie
Są sprawy, do których się wraca. Są też tematy 

mnieć. O rozbudowie szkoły ponadgimnazjalnej w 
z pewnością napiszemy jeszcze nie raz.

Nowe Miasto

i zadania, o których wystarczy raz czy dwa wspo- 
Nowym M ieście n/Wartą piszemy już od kilku lat i

Obiekt dydaktyczny powstał 
w minionej kadencji Rady Gminy 
i został oddany do użytku właśnie 
z końcem jej działalności. Jednak 
właśnie poprzednie władze - sa
morządy (Starostwo Powiatowe 
i Urząd Gminy) podpisały porozu
mienie, które zobowiązywało do 
budowy hali widowiskowo -  spor
towej w Nowym Mieście, w 50 % 
każda ze stron. Władze się jednak 
zmieniły i z wielkiego porozumie
nia pozostały tylko wspomnienia, 
a samorząd — Starostwo Powiatowe 
ze Środy Wlkp. zobowiązało się, że 
da na budowę nie 50 % środków, 
tylko 0,5 min zł, w tym w 2007 r. 
300 tys. i w 2008 r. 200 tys. zł i z 
tej umowy się wywiązało. Jednak 
koszt budowy hali widowiskowo
-  sportowej w Nowym Mieście 
to największe przedsięwzięcie tej 
kadencji -  jak mówił Wójt Alek
sander Podemski, bo zaledwie 
to około 7 min zł, z tego 1 min 
to środki z Ministerstwa Sportu 
i 0,5 min ze Starostwa ze Środy 
Wlkp. Budowa została rozpoczęta 
z początkiem 2007 r., a jej I etap, 
czyli stan surowy, zakończono z 
końcem roku.

Wiosną 2008 r. miał ruszyć 
kolejny etap budowy. Starano 
się o środki z zewnątrz (samo
rząd nie był wstanie udźwignąć 
wszystkich kosztów), ale dopiero
22.09.2008 r. podpisano umowę 
na 1,5 min w Warszawie, stąd 
wcześniej nie można było roz
począć inwestycji. Przedłuża 
się procedura przetargowa. Stąd 
mało prawdopodobne, aby in
westycja ruszyła jeszcze w tym 
roku, chociaż termin zakończenia 
budowy według Wójta nie jest 
zagrożony. Gmina w tej chwili 
czyni niełatwe starania, aby nie 
utracić pozyskanych środków z 
Ministerstwa Sportu. Budowa 
hali jest przedmiotem zaintereso
wania i troski radnych, którzy w 
czasie objazdu placówek oświa
towych również obejrzeli budo
wę hali i wysłuchali negatywnej 
opinii dyrektora szkoły Zdzi
sława Jędrzaka, jakoby obiekt 
zrealizowano niezgodnie z pro
jektem. Pojawiły się zawilgoce
nia, dlatego radni zaproponowali 
spotkanie z Inspektorem Nadzoru 
Budowlanego i Dyrektorem 
GZEAS, która odpowiadała z

ramienia urzędu gminy. W czasie 
posiedzenia Komisji Inspektor 
wyjaśnił wszelkie wątpliwości, 
które nurtowały radnych oraz 
wskazał też problemy, w wyniku 
których powstały zawilgocenia 
związane z budową hali. Obiekt 
został zagłębiony bardziej niż 
przewidywał to projekt i trzeba się 
z tym problemem zmierzyć wyja
śnił Wójt -  i przystąpić do II etapu 
budowy. Usterki, które powstały w
I etapie budowy są aktualnie usu
wane przez wykonawcę (tak było 
na przełomie października i listo
pada), a powstałe nieporozumienia 
są wyjaśnione i wyjaśniane. Wójt 
zobowiązał się osobiście zajmować 
obecnie tymi usterkami i to uczynił 
zlecając i nadzorując wykonanie 
tymczasowej izolacji, zakładając, 
że budowa w tym roku może nie 
ruszyć wobec trwających procedur 
przetargowych. Ponadto wyja
śniono, że zarówno wykonawca w 
ramach kaucji gwarancyjnej, jak i 
Inspektor Nadzoru Budowlanego 
w ramach swoich obowiązków, 
ponoszą pełną odpowiedzialność 
za wykonanie obiektu zgodnie ze 
sztuką budowlaną.

W połowie listopada po pra
wie dwóch miesiącach od drugie
go przetargu dotarły informacje 
od Wójta, który poinformował, że 
procedura przetargowa na II etap 
budowy hali widowiskowo-spor
towej w Nowym Mieście została 
zakończona w wyniku wyroku, 
który zapadł przed Krajową 
Izbą Odwoławczą w Warszawie 
w dniu 6.11.2008 r. W wyniku 
tego wyroku decyzja zamawia
jącego o wyborze oferty została 
utrzymana, a zatem odrzucone 
zostało odwołanie firmy odwo
łującej się, tj. konsorcjum firm: 
Zakład Usługowo-Remontowy 
łdziaszek sp. z o.o. Nowe Miasto 
nad Wartą i NOVUM sp. z o.o. 
Kalisz. W wyniku postępowania
II etap budowy wykona firma 
Przedsiębiorstwo Wielobranżowe 
Bolesław Spochacz Ruszkowo 7a 
za kwotę cena netto 3 179 746,15 
zł, cena brutto 3 879 290,30 zł, 
czyli wykonawca, który wyko
nywał I etap budowy. Oby prace 
przebiegały zgodnie z planami,
o których na bieżąco będziemy 
informować czytelników WL.

Czesław Jarecki

Akademia z okazji Święta Niepod
ległości w ZS w Klęce

SZKOLNY ZW IĄZEK SPORTOWY  
PRZY ZESPOLE SZKÓŁ 

W  NOW YM MIEŚCIE NAD WARTĄ

SERDECZNIE ZAPRASZA

NA ZABAWĘ KARNAWAŁOWĄ 

10 STYCZNIA 2009 r.

W SALI GMINNEGO OŚRODKA KULTURY 
OD GODZINY 20.00 PRZYGRYWAĆ NAM BĘDZIE 

NOWOMIEJSKI ZESPÓŁ ..CARAT”

GWARANTUJEMY DOBRE JEDZENIE, 
ATRAKCYJNE NAGRODY W LOTERII, 

WSPANIAŁĄ ATMOSFERĘ
I TAŃCE DO BIAŁEGO RANA

ORGANIZATORZY DZIĘKUJĄ 
ZA WSPARCIE

Uczniowie Zespołu Szkół w 
Klęce z nauczycielem historii 
panem Wiesławem oraz na
uczycielką muzyki panią Kasią, 
przygotowali dla młodszych ko
legów oraz rówieśników Kartkę z  
dziejów naszego narodu. Teksty, 
wiersze, piosenki żołnierskie oraz 
równoległa prezentacja multime

dialna zaciekawiły wszystkich. 
To była swoista podróż do prze
szłości, poznanie bohaterskich 
postaw naszych rodaków w 
walkach z najeźdźcami. Wie
my już komu zawdzięczamy 
to, że żyjemy dziś w wolnym, 
niepodległym kraju.

apa
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Halloween Z dziećmi W bibliotece Obchody roku Herberta w bibliotece c.d.
Hasiem piątkowego spotkania 31 października był 

Halloween.
13 listopada odbyły się warsztaty poświęcone 

poezji Zbigniew a Herbrta.
Na spotkaniu można było 

dowiedzieć się w jaki sposób 
obchodzi się święto zmarłych w 
Stanach Zjednoczonych. Dzieci 
przygotowywały lampiony z 
dyni.

Pani Monika przygotowała 
dla nich wiele ciekawych kon
kursów. Dzieci musiały wykazać 
się malowaniem baloników. 
Nie lada zwinności wymagało 
zjedzenie pysznego piernicz
ka uwiązanego na nitce. Przy

wspólnej zabawie szybko minął 
czas.

Przypominamy wszystkim 
dzieciom, że zajęcia prowadzone 
są w bibliotece w każdy piątek 
od godz. 15:30 do godz. 17:00. 
Wszystkich chętnych serdecznie 
zapraszamy. Tematem zajęć gru
dniowych będą święta Bożego 
Narodzenia. Będzie okazja wy
konać nowe ozdoby na choinkę 
lub świąteczny stroik.

Krystyna Muzolf

W w arsz ta tach  w zięła  
udział młodzież z gimnazjum 
w Chociczy oraz młodzież ze 
szkoły średniej z Nowego Mia
sta. Warsztaty przeprowadzone 
były w niekonwencjonalny 
sposób „lekcje poezji z poetą 
w tle”, gdzie punktem wyjścia 
była tw órczość Zbigniewa 
Herberta a punktem dojścia -  
zrozumienie przez młodzież 
„technologii słowa” i próby 
własnej kreatywności poetyc

kiej.
Warsztaty prowadził znany 

krytyk literacki, eseista i tłumacz 
prof. Przemysław Czapliński.

Prof. Przemysław Czapliński 
je st laureatem w'ielu nagród, 
w tym Nagrody Fundacji im. 
Kościelskich (1998) i Nagrody 
im. Kazimierza Wyki (2004). 
Jest także autorem wielu kry
tycznych opracowań z literatury 
współczesnej.

Krystyna Muzolf

Nowe Miasto 
Za i przeciw reformie oświatowej

Jak zawsze można wysuwać pewne argumenty za lub przeciw o wprowadzeniu sześciolat
ków do szkół.
Argumenty za:

1. W yrównywanie szans edukacyjnych.
2. Podnoszenie jakości edukacji.
3. Dostosowanie wieku rozpoczęcia obowiązku szkolnego do standardów obowiązują

cych w większości krajów europejskich.
4. Wczesne usamodzielnienie dzieci, uspołecznienie ich, nauczanie dokonywania wybo

rów, wcześniejsze przygotowanie do wyzwań, które przynosi współczesne życie.
5. W ykorzystanie sprzyjającej sytuacji demograficznej, więcej miejsc pracy dla nauczy

cieli.
Argumenty przeciw:

1. M ateriał nauczania będzie przekraczać możliwości dzieci. Efektem  tego może być sy
tuacja, w której dziecko będzie musiało przyswoić wiadomości i umiejętności, które 
będą dla niego zbyt trudne i spowoduje to szybkie zniechęcenie do nauki.

2. Brak pomieszczeń (liczniejsze klasy).
3. Brak odpowiednich mebli (stolików i ławek, wyposażenia, pomocy dydaktycznych).
4. Brak toalet dostosowanych do młodszych dzieci.
5. Brak świetlic.

Czesław Jarecki
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Rocznica Powstania
Powstanie Wielkopolskie, którego 90 - tą rocznicę wybuchu obchodzić będziemy 27 grudnia 2008 r., to jedyne 

w historii Polski zwycięskie powstanie. W przeddzień (26.12.) do Poznania przyjechał wielki kompozytor i pia
nista Ignacy Jan Paderewski, który zatrzymał się w hotelu Bazar. Jego płomienne wystąpienie z balkonu hotelu 
skierowane do Poznaniaków i Wielkopolan, a dotyczące wolnej Polski, spowodowało zamieszki w mieście.

Mimo, że od ponad miesiąca 
(od 11.11.1918 r.) trwał rozejm 
na froncie zachodnim, Niemcy 
czuli się w Poznaniu pewnie i nie 
zamierzali opuszczać miasta. Ina

czej Polacy, którzy widzieli stolicę 
Wielkopolski i całąWielkopolskę 
w granicach nowo tworzonego 
państwa polskiego. Przyjazd Pade
rewskiego był zatem bezpośrednią 
przyczyną wybuchu powstania.

Już 27.12.1918 r. rozpoczęły się 
walki w Poznaniu, które szybko 
objęły całą Wielkopolską. Pierw
szym dowódcą powstania został 
kapitan (późniejszy generał) Sta

nisław Taczak wywodzący się z 
pobliskiego Mieszkowa, a drugim 
gen. Józef Dowbór - Muśnicki. 
W Poznaniu władze przejęła 
Naczelna Rada Ludowa. Walki 
trwały do 16 lutego 1919 r., kiedy

to pod naciskiem marszałka Fo
cha (marszałka Francji) zawarto 
rozejm w Trewine. Największe 
zaognienie walk miało miejsce 
w styczniu i lutym 1919 r., a naj
krwawsze walki toczyli powstańcy 
pod Babimostem, Rawiczem 
i Kargową.

Obszar naszej gminy nie był 
w centrum walk powstańczych, 
mimo to i tu miało miejsce zda
rzenie, o którym warto pamiętać. 
Zanim wybuchło powstanie, już 
w listopadzie 1918 r. powstawały 
Rady Żołnierskie w całej Wielko- 
polsce - także w pobliskim Jaroci
nie. Jak podają ówczesne zapiski
i wspomnienia „Rada obsadziła 
linię kolejową Jarocin - Chocicza
- zatrzymując transport wojsk 
niemieckich wysłanych przeciw 
jarociniakom”. Dalej kronikarz 
zapisał, że Powstańcy zatrzymali 
na stacji kolejowej w Chociczy 
pociąg pancerny. Niemcy nie wy
konali rozkazu generała von Bock 
und Pollach oświadczając swemu

dowódcy na stacji kolejowej w 
Chociczy, że do kolegów strzelać 
nie będą. Z innego źródła do
wiadujemy się, że wspomniany 
„pociąg pancerny zatrzymany 
przez powstańców jarocińskich 
na stacji kolejowej w Chociczy 
ochrzczono imieniem DANU
TA”.
W maju 1919 r. Niemcy wzno
wili działania wojenne przeciw 
Polakom.

Walki powstańcze zakończy
ły się ostatecznie podpisaniem 
w czerwcu 1919 r. traktatu war- 
salskiego, któiy kończył I wojnę 
światową, a także ukształtował 
zachodniągranicę Polski i dopro
wadził do tego, że Wielkopolska 
na trwałe została włączona do 
państwa polskiego (dopiero co 
rodzącego się po 123 latach zabo
rów). W czasie trwania powstania 
utworzono 60 - tysięczną armię, 
która była podstawą tworzonego 
Wojska Polskiego.

Roman Jeziorny

Turniej Niepodległościowy Spotkanie w bibliotece
Dnia 6 listopada w Bibliotece Publicznej Gminy 

Nowe Miasto odbyło się spotkanie z Bożenną Urbań
ską.

W środę, 12 listopada 2008 r., w' 
Szkole Podstawowej w Boguszynie, 
został rozegrany turniej w halową 
piłkę nożną. W ten sposób już XI raz 
uczniowie szkół podstawowych z: 
Chociczy z opiekunem Mirosławem 
Janickim, Klęki z Ireneuszem Janic
kim, Kolniczek z Agnieszką Brożyna 
i Boguszyna Darią Kowalską, uczcili
11 Listopada - dzień odzyskania nie
podległości przez Polskę.

Zebranych gości i gospodarzy 
przywitała dyrektor Teresa Weber 
i oficjalnie dokonała otwarcia Turnieju 
Niepodległościowego, życząc wszyst
kim zawodnikom uczciwej walki 
zgodnie z zasadami fair play.

Poszczególne miejsca drużyn

dziewcząt:
1. Szkoła Podstawowa z Klęki,
2. Szkoła Podstawowa z Boguszy
na,
3. Szkoła Podstawowa z Chociczy,
4. Szkoła Podstawowa z Kolniczek.

Poszczególne miejsca drużyn chłop
ców:
1. Szkoła Podstawowa z Klęki,
2. Szkota Podstawowa z Chociczy,
3. Szkoła Podstawowa z Boguszy
na,
4. Szkoła Podstawowa z Kolniczek.

Po grze i oficjalnych wynikach 
zwycięzcom wręczono symboliczne 
dyplomy. D K

W październiku ukazała się 
książka autorstwa Urbańskiej pt. 
Kolegiata w Środzie Wielkopolskiej. 
Wydanie książki stało się okazją do 
zaproszenia autorki i przybliżenia 
naszym czytelnikom historii Kole
giaty w Środzie Wielkopolskiej.

Bożenna Urbańska jest także 
autorką takich książek jak: Ludzie 
i historia w nazwach ulic Środy 
Wielkopolskiej, Organiści średzkiej 
kolegiaty w latach 1853-1951,

Cmentarz średzki.
Jest prezesem Średzkiego 

Towarzystwa Kulturalnego oraz 
redaktorem naczelnym Sredzkie- 
go Kwartalnika Kulturalnego, w 
którym można znaleźć wiele cie
kawych artykułów z historii samej 
Środy jak i jej okolic.

Zachęcamy do sięgnięcia po te 
pozycje. Są one dostępne w naszej 
bibliotece.

Krystyna Muzolf
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11 listopada -  Narodowe Święto Niepodległości
11 listopada 1918 roku jest to data odzyskania przez Polskę niepodległości. Tego dnia nie tylko ofi

cjalnie skończyła się dla Polaków I wojna światowa, ale i 123-letni okres niewoli. W 1795 roku bowiem  
trzy państwa zaborcze dokonały III rozbioru Polski i od tego czasu przez ponad wiek naszej ojczyzny 
nie było na mapie Europy.

Tegoroczne Święto Odzy
skania Niepodległości w całej 
Polsce obchodzono wyjątkowo 
uroczyście, gdyż w tym roku 
przypada 90-ta rocznica tamtych 
wydarzeń.

Nie mogło być inaczej w 
Gminie Nowe Miasto nad Wartą. 
Gminne obchody święta narodo
wego rozpoczęły się w dniu l ł  
listopada uroczystą liturgią w 
Kościele Parafialnym p.w. Świę
tej Trójcy w Nowym Mieście. 
Mszę św. za Ojczyznę odprawił 
i kazanie wygłosił ks. proboszcz 
Tadeusz Lorek. Nabożeństwo 
uświetniły delegacje i poczty

rzeń oraz rolę pamię
ci. Nawiązał także do 
powstania wielkopol
skiego. Przypomniał 
osoby i wydarzenia, 
które 90 lat temu na 
terenie naszej gminy 
torowały drogę do wol
ności. Dalej głos zabrał 
M. Kuderczak i ogłosił 
wyniki konkursu ogło
szonego przez GOK. 
Miała to być plastycz
na wizja 11 Listopada 
-  święta narodowe
go. Po nim parę słów 
powiedziała Krystyna

sztandarowe strażaków, harcerzy
i szkół z terenu gminy oraz śpiew 
Chóru Domino Cantemus pod 
batutą Bronisława Hyżorka.

Druga cześć uroczystości 
m iała m iejsce w Gminnym 
Ośrodku Kultury. Zebranych 
gości oraz mieszkańców Gminy 
Nowe Miasto powitał i spotkanie 
prowadził Maciej Kuderczak, 
dyrektor GOK-u. Najpierw 
zaprezentował się wspomniany 
chór Domino Cantemus. Kilko
ma pieśniami o tematyce patrio
tycznej wprowadził zebranych 
w odpowiedni nastrój. Następ
nie przemawiał Wójt Gminy, 
A leksander Podemski. Wójt 
zaprezentował rys historyczny. 
Podkreślił wagę tamtych wyda-

Muzolf, dyrektor Biblioteki 
Publicznej. Ogłaszała również 
wyniki konkursu -  qu- 
izu na temat święta. 
Obecnym laureatom 
konkursów dyplomy i 
nagrody wręczył Wójt.

Finałem  spotka
nia w sali GOK było 
obejrzenie m ontażu 
muzyczno - słownego 
pt. Na stos rzuciliśmy 
nasz życia los. Ramę 
inscenizacji stanowi
ła rozmowa dziadka
i wnuczki, wywołana 
koniecznością napisa
nia wypracowania na 
temat: Droga Polaków 
do wolności. Staruszek,

aby przybliżyć i uwraż
liwić młode pokolenie 
na dramatyczne losy 
przodków, przypominał 
wydarzenia z historii 
Polski od czasów za
borów do XX wieku. 
Jego wypowiedzi ubar
wiane były recytacją 
wierszy, fragmentów 
słynnych dzieł literac
kich takich jak Dziady 
czy Pan Tadeusz, czy 
wreszcie scenkami pa
rateatralnymi, w któ
rych mogli zaprezen
tować się młodzi arty
ści. Całość dopełniała 
niesamowita muzyka, 

która była muzyczną ilustra

cją przedstawienia. Pomysło
dawcą scenariusza, scenografii
i oprawy muzycznej była Do
rota Kunowska, nauczyciel 
j. polskiego w Zespołu Szkół w 
Nowym Mieście. Inscenizację - 
pod czujnym okiem D. Kunow- 
skiej - przygotowali uczniowie 
gimnazjum tejże szkoły.

Myślę, że należą się wielkie 
brawa zarówno młodym arty
stom, jak i reżyserowi, gdyż wi
dzowie oglądali przedstawienie 
zasłuchani i wzruszeni. Byli pod 
wrażeniem zarówno poziomu 
wystąpień, jak i zaangażowania 
młodzieży. Pochlebnych ko
mentarzy wśród opuszczającej 
salę widowni nie było końca.

Magdalena Florczak
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Sprawozdanie z Dnia Seniora
Oddział Rejonowy PZER i I w Nowym M ieście 8 listopada 2008 r. o godzinie 16:00 w GOK-u zorga

nizował dla swoich członków uroczystość z okazji Dnia Seniora.

tow yw anie techniczne broni pneu
matycznej do zawodów strzeleckich, 
u s łu g i tran sp o rto w e , pom oc przy  
zakupie nagród do loterii.
3. Genowefa Garstka, Klara Robak 
i M arianna L itkow ska - ak ty w n e 
uczestniczki organizowanych imprez 
sprzedają losy i bilety na Nowomiej
skich Wiankach.

Dyplomy uznania otrzymali:
1. M arian B orysiak - posiada ju ż  
Z ło tą  O dznakę H o n o ro w ą/ dlatego 
został uhonorowany Dyplomem Uzna
nia. Jest to najaktywniejszy łącznik, 
także zaangażow any w  organizację 
Nowomiejskich Wianków.
2. Krystynie Borysiak i Marianowi 
Królakowi zostały wręczone dyplomy 
od Zarządu Rejonowego - za aktywną 
pom oc podczas Wianków i innych 
organizowanych imprez.

Te zaszczytne wyróżnienia w'rę-

Korcz.
Wśród panów najlepszymi strzelcami 
byli: Krzysztof Kmieciak, II miejsce 
zajął Kazimierz Telegra, a III Henryk 
Rutkiewicz.
N agrody i dyplom y w ręczali W ójt 
Gminy i przewodniczący oddziału.

N astępnie przew odniczący od 
czytał spraw ozdanie z działalności 
oddziału za mijający rok.
N ajpierw  podał kilka danych staty
stycznych.
L iczba cz łonków  N ow 'om iejsk ie- 
go O ddzia łu  R ejonow ego wf dniu
1.1.2008 r. wynosiła 253 osoby. Opła
calność składek w tym roku wynosi 
około 80 %. W tym roku tylko trzy 
nowe osoby wstąpiły do oddziału. Trzy 
osoby zmarły: Halina Tokarska, Sta
nisław Rudowicz i Franciszek Weber. 
Należy wspomnieć, że w tym roku, 
30 czerw ca, zm arł ksiądz kanonik 
Kazimierz Kasprzak. Pamiętamy, że 
ksiądz Kazimierz towarzyszył nam we

Wincenty Pawelczyk podał rów
n ież  inform acje o działalności od
działu. W miesiącu lutym rozpoczęto 
strzelanie z wiatrówki w rozgrywkach 
uczestniczyły 4  panie i 11 panów. W 
marcu natomiast seniorzy rozpoczęli 
rozgrywki w warcaby. W zięła w nich 
udział jedna pani i 10 panów. Kon
kursy te zakończyły się w miesiącu 
październiku. Zwycięzcom  zmagań 
zostały wręczone dyplomy i skromne 
nagrody. Korzystając z okazji prze
w odniczący zachęcał do udziału w 
przyszłorocznych rozgrywkach więcej 
osób, by konkurencja była większa.
8 marca obchodzono Dzień Kobiet i 
Osób Niepełnosprawnych, w uroczy
stości tej wzięło udział ponad 200 osób
- członków związku i zaproszonych 
gości. Podczas tego spotkania prze
prowadzone zostały wybory Zarządu 
R ejonow ego O ddziału. Im preza ta 
została zorganizow ana ze środków 
w łasnych i częściow ej odpłatności 
uczestników.
14 maja, 81 - osobowa grupa uczestni
czyła w VII Świętogórskim Spotkaniu 
Seniorów w Gostyniu.
28 czerw ca oddzia ł by ł jed n y m  z 
cz terech  o rg a n iz a to ró w  Wianków 
Nowomiejskich. W przygotow anie i 
obsługę tej imprezy zaangażowanych 
jes t co roku około 15 osób. W tym roku 
oddział uzyskał dochód w wysokości 
1073 zł.
9 lipca 47 - osobowa grupa członków 
naszego oddziału wzięła udział w co
rocznej pielgrzymce do Lichenia.
19 lipca zorganizowany został Piknik 
Rekreacyjno - Integracyjny w Lutyni. 
W imprezie wzięło udział ponad 130 
osób. Ta impreza zorganizowana była 
z częściowej odpłatności uczestników 
i dofinansow aniu PCPR w  Środzie 
Wlkp.
19 sierpnia zorganizow ana została 
wycieczka do Goluchowa. Wzięło w 
niej udział 49 osób. Po zw iedzeniu 
Zam ku D ziałyńskich, M uzeum Le
śnictwa i Rezerwatu Żubrów, odpo-

na wycieczkę do Kołobrzegu. Po spo
tkaniu z przew odnikiem  uczestnicy 
pozna li h is to rię  m iasta, zw iedzili 
Muzeum Oręża Polskiego, a po rejsie 
po morzu spędzali czas we własnym 
zakresie.
Udział w  wycieczkach członków od
działu nie jes t tak liczny jak  w  latach 
ubiegłych, gdyż wycieczki organizują 
także inne organizacje i parafie, na któ
re jeżdżą także nasi członkowie.

Przewodniczący poinformował, 
że 17 listopada o godzinie 10.00 zor
ganizowany zostanie wyjazd do kina 
„Echo” w' Jarocinie, na film Świadec
two. Jest to film o życiu naszego pa
pieża Jana Pawła II, oparty na książce 
Stanisława D ziw isza, wieloletniego 
sekretarza ¡przyjaciela Papieża. Koszt 
w yjazdu 15 złotych.
Na koniec Wincenty Pawelczyk podał 
niezbyt przyjemną dla seniorów infor
mację -  od przyszłego roku składki 
członkowskie w zrastają do 24 zł, o 
czym poinformował Zarząd Główny 
PZER i 1.

Spotkanie zorganizowane zostało 
ze środków uzyskanych z  odpłatności 
członków i dofinansowaniu PCPR w 
Środzie Wlkp. N a koniec przewod
n icz ący  p o d zię k o w ał B ern ad ec ie  
Staszak, Wójtowi i Sekretarz Gminy 
za życzliw e trak tow anie poczynań 
zarządu, M aciejow i Kuderczakow i 
za bezpłatne wypożyczanie sali oraz 
A ndrzejowi Bogaczyńskiemu, który 
serwuje posiłki po kosztach własnych, 
dzięk i czem u m ożna organizow ać 
spotkania.

Ś w ięto um ilił w ystęp  zespołu  
J a racz ew io k i. W ystęp  k ap e li tak 
spodobał się seniorom , że m usiała 
ona przedłużyć swój występ. Wspólne 
śpiewanie piosenek i tańce trwały do 
końca imprezy. Seniorzy bawili się 
wyśmienicie, a po imprezie autobusy 
jak  zwykle rozwiozły ich do domów. 
W spotkaniu wzięło udział 160 osób.

W.P.

P rzew odniczący W incenty Pa
welczyk powitał seniorów i złożył im 
w imieniu zarządu życzenia zdrowia 
i długich lat życia bez trosk i zmar
twień. Przywitał gości, którzy swoją 
obecnością  zaszczycili em erytów : 
Jerzego Sobeckiego przew odniczą
cego Zarządu Oddziału Okręgowego 
PZER i I w Poznaniu, członka Zarządu 
S tarostw a Pow iatow ego w Środzie 
Wlkp. Jarosława Wawrzyniaka, W ójta 
G m iny A leksandra  Podem sk iego , 
Sekretarz Gminy Gabrielę Kosmala, 
przedstawicielkę OPS - u Lidię Ro- 
szyk, dyrektora GOK - u Macieja Ku- 
derczaka, delegację Zarządu Oddziału 
R ejonowego w  Środzie W lkp. oraz 
delegacje zaprzyjaźnionych kół PZER 
i I z  Krzykos, Książa i Zaniemyśla.

N ajw ażniejszą częścią uroczysto
ści było wręczenie przyznanych przez 
Z arząd G łów ny PZER i I Z łotych 
Odznak i Honorowych Dyplomów.

Złote Odznaki otrzymali:
1. Czesław Jarecki, przewodniczący 
Komisji Rewizyjnej, zaangażowany w 
organizację rozgrywek w warcaby.
2. K rzysztof Km ieciak za przygo-

czył Jerzy  Sobecki, który rów nież 
dał przewodniczącemu Winccntcmu 
Pawelczykowi dyplom nadany przez 
Zarząd Główny PZER i 1 w dowód 
uznania zasług  d la zw iązku. Z ło tą  
Odznakę przewodniczący otrzymał w 
2002 r.

N a spotkaniu zostali przyjęci do od
działu trzej nowi członkowie:
1. A nnaM iczke
2. Lidia Grzesiek
3. Jan M uzolf
U roczystego w ręczenia legitymacji 
członkowskich dokonał Jerzy Sobecki 
i przewodniczący oddziału.

Spotkanie listopadowe jes t rów
nież okazją do wręczenia dyplomów 
i nagród zw ycięzcom  całorocznych 
zmagań w grze w warcaby i strzelaniu 
z  wiatrówki.
W rozgrywkach w warcaby I miejsce 
zajęła Krystyna Ratajczak, dwa rów
norzędne II miejsca, uzyskując te samą 
ilość punktów zajęli: Czesław Jarecki i 
Marian Kozieł, a III Jan Ratajczak.
W strzelaniu z w iatrów ki pierw sze 
miejsce zajęła Kazimiera Pawelczyk,
II Stefania Szymendera, a III Teofila

wszystkich spotkaniach z okazji święta czywano w Księżycowych Namiotach
emerytów. Pamięć zmarłych uczczono w Brzeziu.
m inutą ciszy. 27 sierpnia grupa seniorów wyjechała
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Rymy WL
Zima. Dwa wiersze..Moje. 
Zagadki nie będzie.

Zimą jest inaczej 
Zimą kolory są inne 
A przyjaciele mówią: Bracie 
Zima jest piękna kochaj zimą

Śnieg do płóz się lepi 
Gdy sanie mkną przez pola
I koniom tak błyszczą ślepia 
Jak tobie po alkoholu

Bałwan jak bosman na statku 
Na którym chciałbyś odpłynąć
I po co I  dokąd gagatku 
Nieważne dokąd Donikąd

Byłe by uciec od żalu
I od złych słów mówionych w
gniewie

Bo chociaż w oknach choinki 
się palą
Nie znoszę zimy Zima jest zła bez 
Ciebie

***

No cóż kochanie no cóż 
Znowu chłód idzie 
Opadły płatki z róż 
Szron trawę gryzie

Zima się skrada do ust 
Skuwaje lodem 
No cóż kochanie no cóż 
Powiało chłodem

Obłoczek pary jak kurz 
Został z  westchnienia 
Zima kochanie no cóż 
To do widzenia

Piekielny Piotruś 
piekielnypiotrus@poczta.fm

Halowy czwórmecz lekkoatle
tyczny w Kaliszu

Czworo uczniów Zespołu Szkół w Nowy m Mieście 
nad Wartą zostało powołanych do reprezentacji powia
tu w lekkoatletycznym czwórmeczu, który odbył się 21 
listopada w hali przy ul. Łódzkiej w Kaliszu.

Cała czwórka spisała się bar
dzo dobrze, zdobywając cenne 
punkty dla reprezentacji, która 
zajęła II miejsce za reprezentacją 
Kalisza, wyprzedzając Żerków
i Ostrów Wlkp.

A oto indywidualne wyniki:

K a ta rzy n a  L ike II m iejsce 
w biegu na dyst. 60 m (Kasia 
przegrała z rywalką z Ostrowa 
Wlkp. o 1/100 s, a o pierwszym 
miejscu musiała zadecydować 
fotokomórka) oraz I miejsce w 
sztafecie 4 x 200 m

M arita Stawicka IV miejsce w 
biegu na dyst. 600 m

Marcin Forney VI miejsce w 
biegu na dyst. 300 m

Obaj chłopcy biegli również w 
sztafecie 4 x 200 m, która zajęła
III miejsce.
Młodym lekkoatletom gratuluje
my wyników, a także powołania 
na obóz kadry wojewódzkiej 
młodzików w LA.

P.Cz.

Konkurs recytatorski
30 październ ika odbył 

się konkurs recytatorski pt.: 
„Poeta, czyli człowiek zwie
lokrotniony” . Do konkursu 
przystąpiło 17 uczniów szkół 
g im nazjalnych  i średnich  
z gminy Nowe Miasto nad 
Wartą. Uczniowie recytowali

poezję i fragment prozy Zbi
gniewa H erberta. K om isja 
oceniała dobór repertuaru, w 
tym dostosowanie tekstów do 
możliwości wykonawczych 
recytatora, interpretację utwo
rów, kulturę słowa oraz ogólny 
wyraz artystyczny.

Najlepszymi okazali się:
- w kategorii poezja:

I miejsce - Dorota Konarkowska
II miejsce - Małgorzata Żak
III miejsce - Kindga Jakubowska oraz

Dagmara Świerkowska 
W yróżnienie - Natalia Królak

- w kategorii proza:
I miejsca nie przyznano
II miejsce - Dagmara Świerkowska
III miejsce - Katarzyna Pilarczyk

i Aleksandra Spychalska 
Laureatom oraz wszystkim uczestnikom konkursu serdecznie 
gratulujemy.
°  J J Krystyna M uzolf

Tomasz Lipiecki (najmłodszy 
z całej czwórki) VIII miejsce w 
biegu na dyst. 300 m
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Z ksiąg  
Urzędu 

Stanu Cywilnego

Zgony:
1. Barbara Pawełka, Nowe Miasto nad Wartą, 1946 r.
2. Genowefa Piechnik, Świętomierz, 1927 r.
3. Łucja Kijak, Chocicza, 1934 r.
4. Aniela Maćkowiak, Boguszyn, 1926 r.
5. Florian Pawlik, Swiętomierz, 1927 r.
6. Franciszek Bierła, Utrata 1927 r.
7. Wacław Zagawa, Kolniczki, 1926 r.
8. Henryk Wawrzyniak, Boguszyn, 1958 r.
9. Helena Rybka, Radliniec, 1925 r.
10. Stanisław Gromada, Chocicza, 1925 r.

Podziękowanie

Serdecznie dziękujemy naszym przy
jaciołom Panu Benonowi Hybiakowi i Panu 
Stefanowi Kominkowi za bezpłatne użycze
nie sprzętu rolniczego: ciągniki, przycze
py, rozdrabniacz gałęzi. Sprzęt ten posłużył 
nam do prac porządkowych po wycince topoli.

Sołtys i Rada Sołecka Chociczy

Nowe Miasto

Listopadowy turniej warcabowy

* 30 października około godziny 
7:55 w Chociczy na ul. Sremskiej 
kierujący Citroenem Berlinko w 
wyniku nieprawidłowego omija
nia doprowadził do zderzenia z sa
mochodem VW Golfem. Sprawca 
został ukarany mandatem karnym 
w wysokości 100 zł.

* 5 listopada około godziny 
23:40 na drodze Klęka - Żerków 
kierujący samochodem VW Golf 
najechał na zwierzę leśne.

* 6 listopada w Chociczy na ul. 
Polnej kierujący samochodem Po
lonez doprowadził do zderzenia z 
fiatem 170. Wszczęto wyjaśnienia 
okoliczności zdarzeń.

* 7 listopada około godziny 12:00 
na drodze nr 11 w Nowym Mieście 
kierujący Fiatem UNO w wyniku 
niedostosowania prędkości do 
warunków panujących na drodze 
uderzył w tył poprzedniego samo
chodu Mercedes.

* 7 listopada na terenie szkoły w 
Nowym Mieście podczas lekcji 
dyrektor ujawnił fakt spożycia 
alkoholu przez jednego z uczniów. 
Okazało się, że dwaj uczniowie 
szkoły kupili wódkę w pobliskim 
sklepie. Wnieśli ją do szkoły i spo
żyli w szkolnej toalecie. Nieletni 
trafią przed Sąd Rodzinny. Trwają 
również czynności wyjaśniające 
czy zaistniało przestępstwo sprze
daży alkoholu osobie poniżej 18 
roku życia.

Drodzy Czytelnicy!

* 19 listopada zatrzymano w 
Dębnie osobę poszukiwaną 
przez Sąd Rejonowy w Gostyniu, 
którą przewieziono i osadzono w 
areszcie śledczym w Środzie.

* 21 listopada w Nowym Mie
ście na drodze nr 11 doszło do 
zdarzenia drogowego z udzia
łem trzech pojazdów. Kiemjący 
Fordem Fikusem nieprawidłowo 
wyprzedzał i doprowadził do 
zderzenia z samochodem cię
żarowym Volvo i osobowym 
Mercedes.

* Tego samego dnia w Cho
ciczy doszło do zderzenia. Kie
rujący Renault Megan Scenic w 
wyniku nieprawidłowego wy
przedzania doprowadził do zde
rzenia bocznego z samochodem 
renault Laguna. Sprawca został 
ukarany mandatem karnym w 
wysokości 100 zł.

* W Nowym Mieście na skrzy
żowaniu drogi do Śremu z drogą 
nr 11 doszło do zderzenia dro
gowego, gdzie kierujący Fiatem 
Doblo nie ustąpił pierwszeństwa 
przejazdu i doprowadził do zde
rzenia z jadącym prawidłowo 
BMW. Sprawca kolizji otrzymał 
MKK 400 zł.

* 21 listopada w Chociczy 
przed przejazdem kolejowym 
kierujący samochodem Fiat 
UNO doprowadził do zderzenia 
z Seatem Ibizą i Volvo. Nie 
dostosował prędkości do panu
jących warunków na drodze. 
Sprawca kolizji został ukarany 
mandatem karnym w wysokości 
300 zł.

* 22 listopada nietrzeźwy 
kierujący VW Golfem nie dosto
sował prędkości do warunków 
panujących na drodze i wjechał 
do przydrożnego rowu. Kieru
jący był w stanie nietrzeźwości. 
Miał ponad 2 promile alkoholu w 
wydychanym powietrzu.

W ramach piątko
wych zajęć w GOK w dwa 
piątki: 14 i 21 listopada 
rozegrano turniej warca
bowy, w którym udział 
wzięło 10 uczestników. 
Każdy zawodnik z każdym 
w każdej rundzie rozegrał 
po dwie partie, czyli łącz
nie rozegrano 180 partii na 
warcabach 64-polowych, a 
każdy z zawodników mak
symalnie mógł zdobyć 36 
punktów. Po bardzo emo
cjonującym finiszu zwy
ciężył Adam Kowalewski 
30,5 pkt. przed Krzyszto

fem Świerkowskim 28,5 
pkt., Wojciechem Książ- 
kiewiczem 27 pkt., Alber
tem Ostrowskim 25 pkt. i 
Tomaszem Szamańskim 
23,5 pkt. Dalsze miejsca 
zajęli: Bartosz Król 16 
pkt., Mateusz Rurek 8,5 
pkt., Wojciech Idkowiak 7 
pkt., Eryk Kowalewski 4 
pkt. i Mikołaj Bogaczyń- 
ski 0 pkt. Grudniowy tur
niej warcabowy odbędzie 
się 5 i 12 na podobnych 
zasadach. Nagrody gwa
rantowane.

Czesław Jarecki

Nadchodzą Święta... Niech będzie to czas 
pełen radości i pokoju, ciepłych słów  i uśmiechu 
najbliższych. Niech Gwiazdor przyniesie Wam w 
prezencie to, czego najbardziej pragniecie. To „coś"  
nie musi być ani widzialne, ani dotykalne, może też 
wcale nie pachnieć. Ale niech będzie czymś, bez cze
go nie można i nie warto żyć... ,, , , .
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Łabędź niemy
Łabędź niemy jest gatunkiem 

dobrze znanym i można' go spo
tkać zarówno w jeziorach, jak i w 
małych stawach w wioskach czy 
wielkich miastach. Ale nie zawsze 
tak było.

Na skutek polowań na tc ptaki 
w XIX i na początku XX wieku, ga
tunek ten w Polsce niemal wyginął
i przetrwał jedynie w największych 
jeziorach w północno- wschodniej 
części kraju. Zabijano łabędzie zc 
względu na mięso i pióra. Rów
nież ich jaja trafiały na stoły. Były 
wówczas ptakami tak płochliwymi 
jak obecnie dzikie gęsi i na widok 
człowieka uciekały już z odległości 
kilkuset metrów.

W Wielkopolsce ponowne lęgi 
po raz pierwszy stwierdzono w 
1932 roku, a na terenach dawnego 
województwa kaliskiego dopiero 
na początku lat 70. W tym czasie 
jego liczebność wzrosła w całcj Eu
ropie. W ekspansji łabędzia można 
wyodrębnić dwa etapy: ekspansję 
terytorialną, czyli zajmowanie no
wych regionów kraju, i ekspansję 
środowiskową, czyli stopniowe ko
lonizowanie najpierw największych 
jezior, a z czasem coraz mniejszych 
zbiorników wodnych. Do wzrostu

liczebności łabędzia przyczyniła 
się przede wszystkim zmiana po
dejścia człowieka do tego ptaka i 
objęcie go ochroną gatunkową. W 
efekcie jest dziś ptakiem znacznie 
mniej płochliwym niż dawniej. Do 
wzrostu jego liczebności przyczy
nił się również zrzut ciepłych wód 
z elektrociepłowni do jezior, które 
przyciągają duże stada ptaków 
wodnych. W wyniku tego ptaki nie 
odlatują, a dzięki jeziorom zimą nie 
zamarzają. Również dokarmianie 
przez ludzi osłabia ich instynkt 
Wędrówkowy.

W połowie lat 90 ich liczebność 
w Wielkopolsce szacowano na oko

ło 1100 par lęgowych, a w całcj 
Polsce na nie więcej niż 6500 par i 
raczej nie oczekuje się jej wzrostu. 
Łabędź ma niewielu naturalnych 
wrogów', więc czynników- regulu
jących jego liczebność należy szu
kać nie w drapieżnictwie, a w'jego 
zwyczajach. Jest to ptak silnie 
terytorialny i agresywny, nietole- 
rujący w pobliżu sw'ego gniazda 
innych łabędzi. Świadomość tego 
powinni mieć zwłaszcza kąpiący 
się w pobliżu pływających łabędzi 
z młodymi. Zaatakow-any łabędź 
w swojej obronie lub lęgu uderze
niem skrzydła może zabić lisa, a 
dorosłemu człowiekowi złamać 
rękę.

Wprawdzie jego zwyczaje 
pomału się zmieniają i obserwaije 
się już lęgi w koloniach, jednak na 
skutek częstych walk i schodzenia 
z gniazda, wiele jaj ulega znisz
czeniu i efektjest taki, że pomimo 
zwiększenia liczby gniazdujących 
par, liczba młodych opuszcza
jąca gniazdo pary z kolonii, jest 
znacznie mniejsza od liczby 
młodych pary pojedynczej. Młode 
z kolonii są też znacznie lżejsze
i słabsze od młodych „niekolo- 
nijnych”. W efekcie spora część

ptaków pochodzących z kolonii 
nie przystępuje do lęgów. W wielu 
krajach łabędzi nielęgowych jest 
już więcej niż lęgowych. Również 
dokarmianie łabędzi z jednej 
strony zwiększa ich liczbę (wiele 
ptaków' ginie podczas wędrówek), 
to z drugiej negatywnie wpływa 
na ich kondycję. Łabędzie najczę
ściej karmione są niewłaściwym 
pokarmem, w praktyce głównie 
chlebem, co powoduje że przez 
kilka zimow-ych miesięcy cierpią 
na chroniczną biegunkę i inne 
choroby (np. kwasicę). W do
datku, gdy zima jest ostra, ptaki 
wiosną są tak osłabione, że nie

są w' stanie zdobyć partnera i 
później bronić gniazda i wiele 
w ogóle nie przystępuje do 
lęgów. Najbliżej nas takie duże 
niclęgowe stado łabędzi, około 
50 osobników', spotkać można w 
stawach w Miłosławiu. Łabędź 
to ptak wędrowny i takim po
winien pozostać, a dokarmianie 
tylko go rozleniwia i sw'oim 
zachowaniem ten dostojny,

Zraniony łabędź

„królewski” ptak żebrzący o 
kawałek chleba i drepcący na 
zamarzniętym miejskim staw
ku, we własnych odchodach 
upodabnia do drobiu. A tak 
naprawdę zdrowy łabędź bez 
jedzenia może przeżyć nawet 
miesiąc.

Najwięcej łabędzi ginie w 
pierwszym roku życia - około 
50%. Z czynników wypływają
cych z działalności człowieka 
najwięcej wypadków śmiertel
nych spowodowanych jest ko
lizjami z liniami elektrycznymi. 
Innym zagrożeniem dla zdrowia
i życia ptaków wodnych, które 
w powszechnej świadomości 
niemal nie istnieje, sąporzucone 
lub zerwane wędkarskie żyłki, 
haczyki, kotwiczki itp. 1 tak 13 
listopada zauważyłem lecącego 
nad Wartą w Nowym Mieście 
łabędzia z przyczepionym do 
nogi pękiem żyłek, co z dale
ka wyglądało jak wlekące się 
za nim jakieś rośliny wodne. 
Początkowo usiadł na Warcie, 
a później przeniósł się na staro
rzecze koło ruin starego mostu. 
Wtedy można było zobaczyc, że 
na lewej nodze ma wielki pęk 
żyłek i spławik na szczupaka. 
Po około godzinie znalazł się na 
tyle blisko brzegu, że mogłem

go złapać. Z bliska okazało się, że 
noga to tylko płetwa i gołe kości, 
reszta już zgniła. Wędkujący w 
pobliżu Piotr Wesołek z Jarocina 
odciął mu spławik, ale zrezygno
waliśmy ze ściągnięcia żyłki, aby 
nie powodować otwierania ran. 
Następnie ptakiem zaopiekowała 
się Katarzyna Gniewowska z No
wego Miasta. W tym czasie dzięki 
uprzejmości pracowników urzędu

gminy zapewniony został transport
i 15 listopada Stefan Klimczak z 
Clrwalęcina przewiózł ptaka do 
„Ptasiego azylu” przy Nowym Zoo 
w Poznaniu. Niestety jeszcze przed 
przewiezieniem łabędź stracił 
nogę. Dla człowieka była to być 
może chwila nieuwagi lub niedba- 
łość, a dla tego ptaka tygodnie bólu
i kalectwo do końca życia.

Nie był to pierwszy tego ro
dzaju przypadek na naszym tere
nie. W7 roku 2003 został złapany
i wyplątany z żyłek przez wędka
rzy bocian biały nad Zbiornikiem 
Roszkowskim, a w Siedleminie 
tego samego roku wypadły z gniaz
da dw'a młode bociany splątane żył
kami. Jeden z nich podczas upadku 
złamał skrzydło i został wówczas 
przez członków Ogólnopolskiego 
Towarzystwa Ochrony Ptaków 
przewieziony do Nowego Zoo w 
Poznaniu.

Więcej o ptakach naszego regio
nu, o ich ochronie i właściwym 
dokarmianiu zimą można znaleźć 
na stronach:
w'ww'.bocianyzprzygodzic.pun.pl 
www.pwg.otop.org.pl 
wwwr.rjankow'ski.zobacz.com.pl

Jacek Pietrowiak 
OTOP
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„Ciemno wszędzie, głucho wszędzie, 
Co to będzie, co to będzie?”
18 listopada 2008 roku młodzież z Zespołu Szkól w Nowym M ieście nad Wartą obejrzała spektakl pt. 

Dziady -  część II. Pod okiem czterech pań polonistek -  dwoma autokarami -1 0 0  uczniów zarówno klas 
gimnazjalnych, jak i ponadgimnazjalnych dotarło do Jarocińskiego Ośrodka Kultury, aby tam przeżyć 
ucztę duchową.

Autorem  dramatu roman- 
tycznego  o tej nazw ie je s t 
oczyw iście  A dam  M ick ie
wicz, zaś widowisko w  sali 
JOK-u przygotowali aktorzy 
Teatru N orm a  z K rakow a. 
Obrzęd reżyserował Guślarz
-  Jerzy Hojda. W idowisko to 
było pełną II części ̂ D ziadów  
M ickiew icza, poszerzoną o 
fragm enty części I. Całość 
rozpoczynał Wstęp -  Upiór. 
Ten upiór był klam rą otwie
ra jącą  i zam ykającą  w ido 
w isk o . W p rz e d staw ie n iu  
duchy przyw oływ ane przez 
G uślarza nie po jaw iały  się 
bezpośrednio, ale nawiedza
ły  postaci z żyw ego planu

będące  u czestn ikam i ob 
rzęd u , k tó re  p o d d aw an e  
rytualnym  słowom, gestom
i praktykom , popadały  w 
coś w rodzaju transu i wy
pow iadały  się  w  im ien iu  
nawiedzających i duchy. W 
ulotce reklamującej spektakl 
k rak o w sk ie j g rupy  m oż
na było m. in. przeczytać 
fragment: ,, Bardzo ważnym  
dla nas -  twórców -  celem  
było osiągnięcie specyficz
nego  d la  ta k ich  sy tu a c ji  
klim atu i nastroju. Bogaty  
wystrój cmentarnej kaplicy 
(drapow ane zasłony, cho
rągwie, całuny), specjalne  
operow anie oświetleniem ,

niezwykła, oryginalna, boga
to instrumentowana muzyka  
(w zo ro w a n a  na  u tw orach  
Lutosław skiego), kostium y  
plastycznie podporządkowa
ne bogactwu m aterii w  sce
nografii oraz pełna ekspresji 
g ra  za w o d o w ych  a k to rów  
tea trów  krakow skich  spra 
wia, ż e  D ziady to wspaniałe 
[ .. .]  przeżycie artystyczne i 
emocjonalne. ”

M yślę, że w tych słowach 
nie ma przesady. Świetna gra, 
scenografia i muzyka zagwa
rantowały wysoki -  mimo go
ścinnych warunków -  poziom 
inscenizacji. Pewnie, że każ
dy może (i nawet powinien)

m ieć pew ne refleksje  czy 
sugestie dotyczące przesta
wienia (ja np. zmieniłabym 
wygląd widma Złego Pana), 
ale generalnie spektakl bar
dzo podobał się widzom.

K orzy ść  z obco w an ia  
ze sztuka teatralną je s t nie 
do p rzecen ie n ia . W yjazd 
do teatrów  poznańskich to 
jednak dość duży wydatek. 
D obrze  w ięc , że is tn ie ją  
takie przedsięwzięcia jak za
miejscowe występy aktorów 
np. w  Jarocinie, bo dzięki 
nim większa ilość młodych 
ludzi m oże „spotkać” się z 
dram atem ... romantycznym 
oczywiście.

Magdalena Florczak

Ziołolecznictwo - Farmacja i Medycyna Klasztorna
W dniu 14 listopada 2008 r. w hotelu Rosana w Klęce odbyła się konferencja naukowa zorganizowana 

przez Phytopharm Klęka SA. oraz Uniwersytet M edyczny w Łodzi, zatytułowana Ziołolecznictwo - Far
macja i Medycyna Klasztorna .

W imprezie uczestniczyli 
p re legenci i goście  z U ni
wersytetów  M edycznych w 
Ł odzi i Poznan iu , Zakonu 
Bonifratrów i Benedyktynów 
oraz z  w iodących firm far
m aceutycznych. Pieczę nad 
naukow ą op raw ą p rzedsię
w zięcia sprawowali: prezes 
P h y to p h a rm  SA  d r Je rzy  
Jambor, profesor A nita M a
gow ska z Uniw ersytetu M e
dycznego w Poznaniu oraz 
p ro fe s o r  M arian  M ik o ła j 
Zgoda z U niw ersytetu M e
dycznego w Łodzi.

W im ien iu  o rg a n iz a to 
rów  konferencję otwarli dr 
Je rzy  Jam b o r o raz  p rezes  
holdingu M artin-B auer A l
b e rt F e rs tl. P ie rw szy  w y
k ła d  d o ty c z ąc y  h is to r i i  i 
dorobku średniow iecznego 
uczonego - Alberta M agnusa,

uw ażanego za ojca  zio ło
leczn ic tw a  k lasz to rn eg o , 
zo sta ł w y g łoszony  p rzez  
profesor Anitę M akowską. 
Dalsze w ykłady dotyczyły 
sp o so b ó w  o p ra c o w y w a 
nia now ych leków, łączą
cych now oczesną form ę i 
techno log ię  w ytw arzan ia  
z tradycyjnym i lekami zio
łowym i. N aukowcy z  Uni
w ersytetu  M edycznego w 
Łodzi przedstaw ili wyniki 
swoich prac nad tabletkam i
i m aściam i zaw ierającym i 
w yciągi roślinne ( m.in. z 
tym ianku i nawłoci) w po
łączeniach z substancjam i 
syntetycznym i. W ykładom 
tow arzyszyła dyskusja ko
m en tu jąca  w ynik i p rzed 
staw ianych prac. Zebrani 
nie m ieli w ątp liw ości, że 
w  z io ło le c z n ic tw ie  tkw i

jeszcze wiele niewykorzysta
nych m ożliwości, a farmacja 
klasztorna może być źródłem 
inspiracji dla nowych, coraz 
skuteczniejszych leków.

P ie rw s z a  k o n fe re n c ja  
do ty cząca  z io ło leczn ic tw a 
klasztornego odbyła się rok 
tem u, także  w K lęce. D o
św iadczen ia  tego rocznego  
spotkania  z pew nośc ią  za
chęcą  do organizacji kolej
nego spotkania w  roku przy
szłym . D odatkow o, będzie 
ono wzbogacone o wręczenie 
nagród dla zwycięzców ogło
szonego w  trakcie tegorocz
nej konferencji konkursu na 
najlepszą pracę m agisterską 
dotyczącą tradycyjnego leku 
ro ś lin n e g o . K o n k u rs  ten , 
ogłoszony przez Alberta Fer- 
stla, zostanie rozstrzygnięty 
przez ju ry  pod przew odnic

twem dr. Jerzego Jambora.
N a zakończenie uczest

n ic y  k o n fe re n c ji  w z ię li 
udział we m szy Św. w  ko
ściele pw. Trójcy Świętej w 
N ow ym  M ieście w intencji
o dar Bożej Opatrzności dla 
ziołolecznictw a sprawowa
nej przez księży  zakonn i
ków. W ygłoszona hom ilia 
naw iązyw ała  do czytanej 
tego dnia ewangelii o zako
panych  ta len tach . Takim i 
ta len tam i s ą  w yg łoszone  
p rz e z  n a u k o w c ó w  p o d 
czas konferencji wykłady. 
K aznodzieja  podziękow ał 
w ykładow com , że nie za
kopują egoistycznie swoich 
„ ta len tów ”, ale d z ie lą  się 
posiadaną w iedzą z prakty
kami. M szę św iętą uśw iet
niły w ystępy chóru Domino
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HURTOWNIA 2008
Dnia 08.11.*08 r. o godzinie 11:30 na terenie Hurtowni w  Komorzy Nowomiejskiej odbyły się ćwi

czenia pod nazwą „HURTOWNIA 2008”. Ćwiczenia polegały na sprawdzeniu przez naczelników' Jed
nostki Operacyjno Technicznej OSP w Klęce gotowości bojowej oraz sposób działania przez strażaków  
z JOT OSP w Klęce. Ćwiczenia były podzielone na dwie części.

Pierwsza z nich 
była związana z działaniami 
ratownictwa technicznego,
które miały na celu udo
skonalenie pracy w trakcie 
wypadków drogowych. 
Strażacy mieli za zadanie 
uwolnić dwie osoby poszko
dowane, które były zaklesz
czone w pojeździe. W tym 
celu ratownicy musieli użyć 
sprzętu hydraulicznego, tzw. 
„szczeki życia”, za pomocą 
których wycięto drzwi oraz 
dach, co umożliwiało swo
bodny dostęp do poszkodo
wanych, którym należało 
udzielić pomocy medycznej. 
Przeszkoleni ratownicy me
dyczni musieli wykazać się 
szybką oceną sytuacji, gdzie 
w niektórych warunkach 
liczą się dosłownie minu
ty, a wystarczą tylko cztery 
minuty, które to spowodu
j ą  niedotlenienia mózgu i 
szanse na ocalenie maleją 
z każdą następną m inutą o 
10%. Ratownicy musieli

reanimować poszkodowa
nego, usztywnić złamania, 
opatrzyć rany. W tym sa
mym czasie zabezpieczano

znajdowała się duża ilość 
materiałów palnych. Ratow
nicy musieli użyć aparaty 
oddechowe, ponieważ pano-

miejsce wypadku, odłączano 
akumulatory, neutralizowa
no płyny eksploatacyjne.

Kolejne zadanie, 
jakie czekało na strażaków, 
to działania gaśnicze, a do 
wykonania mieli ugasze
nie zabudowania, w którym

wało duże zadymienie. Gdy 
strażacy prowadzili działa
nia, w pewnym momencie 
usłyszeli ciągły dźwięk z 
czujnika bezruchu, co zna
czyło, że jeden z  kolegów 
ma jakiś problem z aparatem 
oddechowym. Po odnalezie

niu strażaka przystąpiono 
do udzielenia pomocy me
dycznej i ewakuowania z 
budynku. Po pewnej chwili-, 
gdy budynek był ugaszony, 
dowódca wydał komendę:
„ alarmowo zwinąć sprzęt i 
udać się na zabezpieczenie 
zbiornika z  gazem propan 
butanem  ”. Strażacy udali 
się w  miejsce i zaczęli swoją 
pracę. W tym celu musieli 
wykorzystać pianę ciężką 
podaną przez wytwornicę 
pianową, ułożyć linię gaśni
czą, podać jeden prąd wody 
z drabiny.

Po tych działa
niach strażacy udali się do 
świetlicy strażackiej, gdzie 
naczelnicy OSP w Klęce 
podsumowali spotkanie i 
podziękowali strażakom za 
udział w ćwiczeniach i w  ca
łorocznej służbie społeczeń
stwu naszej gminy.

dh Krystian Rajman

Szkolenie strażackie w Klęce
Dnia 17.11.08 r. w  świetlicy strażackiej w Klęce 

odbyło się szkolenie dla strażaków OSP w Klęce, 
które przeprowadził lekarz W łodzimierz Micha
łowski, współpracujący ze stowarzyszeniem Dro
ga i Bezpieczeństwo.

Spotkanie było jednocze
śnie okazją do przekazania 
przez stowarzyszenie pięciu 
k o łn ie rz y  re g u lo w a n y c h  
dla do ro sły ch . S zko len ie  
rozpoczęto od prelekcji, w 
której om ów iono  aspekty  
związane z użyciem , AED 
(Automatycznego Zewnętrz
nego Defibrylatora), a także 
w szystko , co zw iązane  z 
urazam i k ręg o s łu p a  oraz  
sposób zakładania kołnierza 
ortopedycznego. Po prelek
cji przystąpiono do ćwiczeń

praktycznych, w których stra
żacy przećwiczyli zakładanie 
ko łn ierza  oraz  przełożenie  
poszkodow anego na deskę 
ortopedyczną.

Po zakończeniu praktycz
nej części szkolenia rozpo
częła się swobodna dyskusja, 
w której strażacy mieli dużo 
pytań  do lekarza, na które 
chętnie odpowiadał i udzie
lał w skazówek dotyczących 
ratownictwa medycznego.

dh Krystian Rajman

Kruczyn

Talent z naszej gminy
Telewizja pokazuje nam 

w ciekawych programach róż
ne talenty, ale one rodzą się 
również na naszych oczach i 
są wokół nas, także i w naszej 
gminie. 4 grudnia 2008 r. o 
godz. 16:00 w Galerii „Sta
rówka” przy ul. Wielkiej w 
Poznaniu odbył się wernisaż 
prac plastycznych naszego ar
tysty z Kruszyna - 25-letniego 
Marcina Jędrzejowskiego - 
absolwenta Uniwersytetu im. 
Adama Mickiewicza w Po
znaniu, który w pierwszym 
kwartale 2009 r. będzie bronił 
pracę magisterską u prof. Ja
rosława Kozłowskiego, wy
kładowcy m. in. Akademii 
Sztuk Pięknych w Poznaniu. 
Na otwarciu wystawy było

wiele osób z Urzędu Miasta 
Poznania, który jest patro
nem wystawy. Wystawa bę
dzie czynna od 4.12. 2008 r. 
do 4.01.2009 r. pt. Afirmacja 
cienia. Prace Marcina obec
nie znajdują się już m. in. w 
Poznaniu, Krakowie, Anglii
i Holandii w prywatnych 
zbiorach, a prac tych nama
lował już około 50. Podczas 
rozmowy Marcin powiedział, 
że bardzo chętnie udostęp
ni swoje prace, aby mogli je 
zobaczyć mieszkańcy naszej 
gminy. Wystawa odbędzie się 
w pierwszym kwartale 2009 r. 
w małej salce GOK, o czym 
powiadomimy czytelników 
WL.

Czesław Jarecki
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Liga amatorska
8 kolejka 26.10.2008 r.

Vigo Chwalęcin - Sokół Mieszków 7:1 (3:1)
Bramki dla Vigo: A. Dyderski (2), K. Musiałek, M. Nawrocki, Ł. Kryszak, 
R. Pszczoła, T. Rodziak. Dla Mieszkowa bramka samobójcza.

Sadełko Bijak Chromieć - Nakpol Wolica Pusta 0:1 (0:0)
Bramkę dla Wolicy z rzutu karnego zdobył A.Mieloszyk.

LZS Szypłów - Sokół Boguszyn 10:1 (1:1)
Bramki dla Szypłowa zdobyli: T. Roszyk (3), T. Nowakowski (2), B. Jędrzak
(2), Ł. Wieliński (2), M. Matuszczak.

Wićłkopolska Korporacja - Riwal Nowe Miasto 4:1 (2:1)
Dla Riwala honorowe trafienie zaliczył M. Bogusz, bramki dla Korporacji 
strzelali J. Gołębiak (2), A. Gwizdek (2).

W derbach Nowego Miasta Korporacja pokonuje Riwal. Pewne wysokie 
zwycięstwa Vigo oraz Szypłowa.

9 kolejka 2.11.2008r.

Wielkopolska Korporacja - LZS Szypłów 0:3 (0:2)
Bramki dla Szypłowa: Ł. Wieliński (2), T. Nowakowski.

Nakpol Wolica Pusta - Riwal Nowe Miasto 7:3 (4:1)
Bramki dla Wolicy: T. Błaszczyk (2), K. Nawrocki (2), H. Nawrocki, A. Mie- 
loszyk i T. Wasielewski, dla Nowego Miasta: J. łdziaszek (2), R. Tomczak.

Bromast Chocicza - Vigo Chwalęcin 7:0 (4:1)
Bramki dla Chociczy: D. Telega (3), J. Wolski (2), P. Wesołek, B. Wici
jowski.

Sokół Mieszków - Sadełko Chromieć 2:3 (1:0)
Bramki dla Mieszkowa: D. Garstka, J. Malinowski, dla Chromca Ł. Towarek
(3) ._____________________________________________________

Poznańska klasa okręgowa
Derby powiatu średzkiego.

Dużym zainteresowaniem cieszyło się owo wydarzenie wśród ki
biców. Na spotkanie przybyło ponad dwustu sympatyków obu drużyn. 
Phytopharm zdobył prowadzenie w 28 minucie, później konsekwentnie 
odpierał ataki Polonii. Niestety w 62 minucie Tomasz Parus ujrzał czer
woną kartkę za dyskusję z sędzią, co bardzo osłabiło zespół z Klęki. 
Chwilę później zespół ze Środy zdobył 2 bramki i wyszedł na prowa
dzenie. Klęczanie ambitnie grali w osłabieniu, ale w końcówce Polonia 
zdobyła trzecią bramkę i wygrała całe spotkanie 3:1.
10 kolejka
Phytopharm Klęka - Jurand Bolechówko 1:0 (1:0)
Bramka T. Parus.

11 kolejka
TPS Winogrady Poznań - Phytopharm Klęka 0:2 (0:1)
Bramki zdobył K. Oczkowski.

12 kolejka
Phytopharm Klęka - Polonia Środa 1:3 (1:0)
Bramka K. Oczkowski.

W hicie kolejki Szypłów pokonuje Korporację. Mecz był szybki, nie 
brakowało sytuacji podbramkowych z obydwu stron, Szypłów je wykorzy
stał, a przed utratą goli kilkakrotnie ratowała ich poprzeczka oraz świetnie 
spisujący się bramkarz przyjezdnych.
Wysokie zwycięstwo Bromastu nad Chwalęcincm. Chromieć wymęczył 
3 punkty w Mieszkowie.
Podsumowanie

Drużyna z Szypłowa wygrała wszystkie mecze rundy jesiennej. Dwie 
porażki w lej rundzie poniosła drużyna z Chociczy. Natomiast mistrz po
przedniego sezonu Wielkopolska Korporacja przegrała aż trzy mecze w tej 
rundzie.

Najlepszym atakiem mogą pochwalić się drużyny z Szypłowa: 46 
strzelonych bramek oraz Bromastu z Chociczy: 45. Te same drużyny miały 
najlepszą obronę: Szypłów stracił jedynie 5 bramek, team z Chociczy 16. 
Łącznie rozegrano 36 meczy, strzelono 240 bramek, co daje średnią 6,6 
bramki na mecz.
Najlepszymi strzelcami po rundzie jesiennej są Adam Gwizdek - 14 bramek 
(Wlkp. Korporacja), Łukasz Wieluński - 12 bramek (LZS Szypłów), Michał 
Wicijowski 11 bramek (Riwal Nowe Miasto).

Tabela

1. LZS Szypłów 6 18 33:4
2. Bromast Chocicza 7 15 38:16
3. Wlkp. Korporacja N. Miasto 6 12 27:16
4. Vigo Chwalęcin 6 10 16:17
5. Sadełko Bijak Chromieć 6 9 14:17
6. Riwal Nowe Miasto 6 7 25:15
7. Nakpol Wolica Pusta 6 6 14:32
8. Sokół Mieszków 6 3 9:40
9. Sokół Boguszyn 7 3 14:33

Jacek G ołębiak

13 kolejka
Warta Śrem - Phytopharm Klęka 1:3 (0:1)
Bramki dla Klęki zdobyli: H. Oczkowski (2), M. Sierański.

Drużyna Phytopharm u wygrała 10 spotkań w rundzie jesiennej. W 
trzech spotkaniach m usiała uznać wyższość przeciwników.

Tabela - Poznańska klasa okręgowa

1. 1922 Lechia Kostrzyn
2. Polonia Środa
3. Phytopharm Klęka
4. Piast Kobylnica
5. Huragan Pobiedziska
6. Lechita Kłecko
7. Jurand Bolechówko
8. Kotwica Kórnik
9. TPS Winogrady P-ń
10. Warta Śrem
11. Victovia Witkowo
12. Kłos Zaniemyśl
13. Welnianka Kiszkowo
14. Polonia Poznań

13 39 41:7
13 36 66:5
13 30 37:19
13 23 28:22
13 22 27:22
13 20 23:25
13 20 19:24
13 15 19:31
13 11 14:33
13 11 18:27
13 10 19:37
13 9 15:33
13 8 17:41
13 6 8 :22

Jacek Gołębiak
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